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BANK LENDING OF INNOVATIONS IN THE REAL SECTOR 
OF THE REPUBLIC OF KAZAKHSTAN: 
CURRENT TRENDS AND PROBLEMS

Abstract. This article discusses the development of the Bank lending market in the Republic of Kazakhstan. 
The role and values of Bank lending are revealed. The analysis of the current state and dynamics of development of 
lending by commercial banks to the real sector of the economy in Kazakhstan is carried out. The structure of the 
loan portfolio of commercial banks in terms of terms and types of economic activity is analyzed. From the point of 
view of the quality of the loan portfolio, its structure is evaluated, and the share and value of the generated provisions 
is identified. In order to analyze the impact of interest rates on the cost of loans, the weighted average rates are 
estimated by type of loans. In addition, the loan portfolio is evaluated in terms of currencies, terms, and types of 
loans. The analysis of the loan portfolio in the context of sectors of the economy of Kazakhstan is carried out, the 
specific weight of each sector of the economy is determined with the identification of its role and importance. The 
role of commercial banks in the development and lending of innovation activities is evaluated. Innovative activity is 
considered by the following indicators: the gross domestic expenditure on R & d by regions; analysis of the structure 
by sectors of performance; level of innovative activity of enterprises of Kazakhstan, as well as in the regions; volume 
of innovative products of Kazakhstan and in the regions of Kazakhstan; costs of process innovations and product 
innovations.

The analysis of the structure of innovation in the regional context, as well as by economic sectors, which 
showed that the share of ownership of other countries is far behind in relation to the share of the private sector in the 
Republic of Kazakhstan. The assessment of sources of financing of innovative activities is given, with the 
identification of the share of lending by second-level banks. Based on a comprehensive analysis of Bank lending, a 
SWOT analysis was compiled to identify the strengths and weaknesses of Bank financing for innovation, as well as 
the main problems, opportunities and threats.

Keywords: Bank, commercial banks, credit, second-tier banks lending, Bank lending, loan portfolio, 
innovation, innovation financing.

The banking sector has been and remains the main source o f  funding for both operational and 
strategic activities o f  the company. The dynamics o f the organization's development is largely provided by 
borrowed sources, despite their repayment and payment. It is relatively easy to get them  for certain 
purposes, choose a convenient repayment schedule and delivery period. However, there are a num ber o f 
problems that reduce the demand for Bank loans. One o f  them  is a high interest rate. Businesses with low 
profitability cannot afford to take out a loan. However, there was also a positive trend in the relationship 
between corporate clients and banks: an increase in the volume o f long-term loans. Banks began to focus 
on financing long-term projects, which brought them  closer to fulfilling the main task of the banking 
sector, namely, long-term financing of large-scale investment projects in the real sector of the economy 
[1].

Speaking about the role of the banking sector in the country's economy, it should be noted that the 
share of Bank loans in the country's GDP has decreased. This decrease is due to m any external and 
internal factors, which include devaluation processes, funding deficits, increases in non-performing loans,
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external liabilities, and m any other economic and political factors. Poor diversification and unbalanced 
lending to the economy can be attributed to qualitative indicators o f the decline in the share o f  the loan 
portfolio.

The volume o f GDP o f  the Republic o f Kazakhstan increases annually, so in 2017 it amounted to 
41,308 billion tenge, which is 24.09 % more than in 2007. The ratio o f  Bank loans to GDP over 10 years 
has decreased slightly from 34 % in 2007 to 31 % in 2017. The ratio o f Bank loans in the real sector o f  the 
economy also decreased: in 2007, from 14 % to 10 % in 2017. it Should also be noted that in 2018, GDP 
increased by 40 % or 16478 billion tenge since the end o f  2017. According to the forecast o f  socio­
economic development o f  the country, the increase in GDP should be 9.4 %. also, the ratio o f loans to 
GDP was 25.6 %, and by the end o f  2019 will decrease to 20 %.

The volume o f  loans issued in the industrial sector has a cyclical trend, while the structure o f  the 
portfolio o f  loans issued in the m anufacturing industry has changed in different directions over the years, 
which is associated with significant changes in the industry structure due to the implementation o f  various 
economic reforms.

Consider the current state o f  Bank lending to economic entities [2,4,5].
According to statistical data o f  the National Bank o f  Kazakhstan, as o f  January 1, 2019, the total loan 

portfolio o f  banks significantly decreased by 421.7 billion tenge or 2.67% compared to 2014, amounting 
to 13,762. 7 billion tenge (table 1).

Table 1 -  Volume of the credit portfolio of the banking sector of the Republic 
of Kazakhstan and formed provisions for it for 2014-2018, billion tenge

Indicator Years Changes,
%

2014 2015 2016 2017 2018
Total loans of second-tier banks of 
Kazakhstan

14 184,4 15 553,7 15 693,7 13 590,5 13 762,7 - 2,97

Total amount of provisions generated 3 569,8 1 647,8 1 642,9 2 083,2 1 776,6 -50,2
The share of provisions in the loans (%) 25,2 10,6 10,6 14,1 12,2 -13,0
N o t e - based on data from the National Bank of the Republic of Kazakhstan for the relevant periods

According to table 1, there is a decrease in the growth rate o f  the loan portfolio o f  the country's 
banking sector in the period from 2014 to 2018 amounted to 2.97 %, in 2018 the rate o f  decline in the loan 
portfolio decreased slightly and for the year showed even a slight increase o f  -  1.3 %. The main reason 
was the increase in the num ber and volume o f  loans m ortgage lending and housing construction.

The quality o f  the loan portfolio provided that the total amount o f  provisions has increased 
significantly over the last 4 years -  26.4 % or 435,4 billion tenge, the share o f  provisions has also 
increased by 3.5 percentage points to us January 1, 2017. However, it should be noted that in 2018, the 
total amount o f  formed provisions decreased by 14.7 %, and their share -  by 1.9 percentage points. This 
fact undoubtedly indicates a slowdown in the rate o f  decline in the volume o f  the loan portfolio and an 
improving quality o f  the loan portfolio.

Increasing competition in the banking sector encourages Kazakh banks to expand the range o f 
banking services, including not only offering various types o f deposits, but also increasing the types o f 
loans for businesses, entrepreneurs and the population o f  the Republic.

Due to the above factors, Kazakh banks are able to provide loans to business entities on more 
favorable terms. Thus, since 2014, there has been a slight increase in rates for second-tier Bank loans 
issued to legal entities-0.2 %, for SMEs and individuals, on the contrary, they have increased by 1.2 % and
1.4 % (see table 2) [3, 4, 5].

In General, loans issued to legal entities decreased by 12.9 percentage points, while loans to 
individuals on the contrary increased, which undoubtedly proves once again the change in the structure o f  
the credit m arket in favor o f  retail lending.

In term s o f  currencies, there is an increase in lending in the national currency by 2.5 percentage 
points, in term s o f  loan term s, loans issued for a long term increased by 41.6 percentage points. The main 
reasons for the increase in long-term loans are the ongoing state policy in the field o f  housing
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construction, the consequences o f EXPO-2017 and related programs and projects to attract investment to 
Kazakhstan.

Table 2 - Weighted average interest rates of commercial banks of the Republic of Kazakhstan for 2014-2018

2014 2015 2016 2017 2018 Growth, %
% % % % %

For loans issued, including: 12,1 13,9 14,3 13,5 12,3 0,2
Legal entities, including: 10,0 15,9 13,0 11,4 10,4 0,4
-  small businesses 
businesses

11,9 11,5 14,3 12,3 13,1 1,2

Individuals, including: 18,2 15,9 18,2 19,0 17,2 -1,0
-  for consumer purposes 18,5 17,0 19,8 20,9 19,9 1,4

N o t e -  based on the Statistical Bulletin of the National Bank of the Republic of Kazakhstan for the relevant years

As we noted earlier, an im portant element in the analysis o f  the loan portfolio o f  commercial banks is 
its distribution by sectors o f  the country's economy. In the course o f  the analysis, the credit structure in the 
industry breakdown was as follows (table 3).

Table 3 -  Structure o f the loan portfolio o f second-tier banks in Kazakhstan by type o f economic activity, million tenge

Years

2014 2015 2016 2017 2018
Name 
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economy tn
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Construction 1 383 302 12,2 991 739 7,8 956 154 7,4 915 088 7,2 753 240 5,8 -45,6
Trade 2 207 340 19,5 2 645 676 20,9 2 780921 21,6 2 019 606 15,9 1 801 210 13,8 -18,4
Industry 1 282613 11,4 1 698 638 13,4 1 843102 14,3 1 981 577 15,6 2 024 484 15,5 57,8
Agricultural
industry

375 431 3,3 653 644 5,2 681 757 5,3 695 213 5,5 489 688 3,7 30,4

Transport 395 590 3,5 609 183 4,8 562 201 4,4 572 718 4,5 593 275 4,5 50,0
Communication 89 929 0,8 136 715 1,1 147 556 1,1 98 731 0,78 71 858 0,5 -20,0
Other industry 5 557 344 49,2 5 938 650 46,8 5 887427 45,8 6 422 419 50,5 7358 009 56,2 32,4
Loans to the 
economy

11 291 548 100,0 12 674 245 100 12 859 
119

100 12 705 352 100 13 091 764 100 16,0

N o t e -  data from the Statistical Bulletin o f the National Bank o f the Republic o f Kazakhstan for the corresponding periods

Considering the loan portfolio in the industry breakdown from the point o f  concentration for the 
current period, we can conclude that the m ost significant share in the structure o f  lending to economic 
sectors is occupied by loans issued to other industries (the share in the total volume o f  lending to the 
economy is 56.2 %), trade -  13.8 %, industry -  15.5 % and construction -  5.8 %. Such a high 
concentration o f  lending to selected industries is explained by their relatively high profitability and 
stability [3, 4, 5].

As for the specific weight, the structure o f loans in the context o f  economic sectors has changed. The 
share o f  loans to the construction sector decreased from 12.2 % to 7.2 % or 5 percentage points, trade by
5.7 % and communications by 0.3 % due to increased lending to other sectors o f  the economy. 
Undoubtedly, this is due to the implementation o f  the state programs "business Road map -  2020", 
"regional development Program", etc.

Next, let's look at Bank lending for innovations. Innovative activity is characterized by the following 
indicators: the gross domestic expenditure on R  & d by regions; analysis o f  the structure by sectors o f 
performance; level o f  innovative activity o f enterprises o f  Kazakhstan, as well as in the regions; volume o f 
innovative products o f  Kazakhstan and in the regions o f  Kazakhstan; costs o f  process innovations and 
product innovations.
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Looking at the structure o f internal research and developm ent expenditures, you can see a trend o f 
increasing expenditures (see figure 1).

The chart shows a steady increase in internal R  & d spending. The chart shows that in 2018, 
compared to 2010, domestic expenditures increased by 2.2 times. This indicates that this indicator is o f  a 
General economic nature.

Figure 1 -  Domestic expenditure on R & d (in the Republic of)

Note -  data from the Statistical Bulletin of the National Bank of the Republic of Kazakhstan for the corresponding periods

In the regional context, the cities o f  Republican significance -  Astana and Almaty-are distinguished. 
Given the fact that these cities are urban agglomerations. The main criteria for determining 
agglomerations in Kazakhstan are: the administrative status o f  the city-center; demographic capacity; 
resource base; and logistics potential. On a national scale, these are agglomeration cities with centers in 
the cities o f  Astana, Almaty, Shymkent and Aktobe. M ost innovations are concentrated here, and this is 
natural. Almaty invested 34,030. 3 million tenge in science in 2014, and 26,586. 5 million tenge in 2018. 
Astana is an order o f  magnitude smaller, but still at the forefront: in 2014 -  10,187. 7 m illion tenge, in 
2018-14,094.2 million tenge [6].

Analysis o f  the structure o f  innovation by activity sector showed that the share o f  ownership in other 
countries lags far behind in relation to the share o f  the private sector. So, in 2018, their am ount was 
95,280. 2 million tenge. by 55,315. 2 million tenge. in 2014, the increase is 72.2 %. Given that in most 
countries basic research is conducted in the public sector, and the business sector oversees applied 
research, the situation in our country needs to be adjusted: to improve efficiency, it is necessary to develop 
the non-profit sector, as well as to increase the share o f  innovations in the public sector. For example, the 
share o f  innovations in the public sector in 2018 was 3.4 %, in 2014-the share was 5.8 %.

Consider the sources o f  innovation financing in Kazakhstan (table 4).
According to table 4, in General, the volume o f  expenditures by sources o f  financing for 5 years 

increased by 96.6 % or 423,426 million tenge. A t the same time, Bank loans increased 3.3 times or 
255.5 billion tenge, including loans and loans issued by banks on preferential term s -  7.3 times, and funds 
o f  legal entities on the contrary decreased by 4.8 times or 10.5 MLR. tenge. The largest increase in 
financing in the field o f  innovation was shown by sources o f  foreign companies -  13.0 times, local budget 
funds -  7.5 times.

Based on a comprehensive analysis o f  Bank lending, a SW OT analysis was compiled (table 5).
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Table 4 -  innovation Costs by funding sources in Kazakhstan for 2014-2018, in millions of tenge

2014 г. 2015 г. 2016 г. 2017 г. 2018 г. Deviations, 
in %

Own funds 259 812,2 273 974,9 367 777,0 300 208,1 397 089,3 52,8
Republican budget, including 37 591,1 27 769,8 42 012,1 42 230,2 29 233,4 -22,2
development institutions, 
including:

3113,5 3 839,8 2 588,0 2 455,9 3350,9 7,6

innovative grants 1485,9 2 489,2 1 484,6 930,3 1511,0 1,7
Local budget 2114,1 2 311,3 1851,8 17 969,7 15 854,7 7,5 times
Foreign funds 3 537,2 974,2 514 020,7 7 053,4 45 633,7 13,0 times

Other funds, including: 135 434,4 350 330,8 602 984,3 532 220,6 374 104,0 2,8 times
Bank loans, including 112 501,2 335 330,8 494 226,8 375 201,9 367 997,2 3,3 times
-  loans and loans on 
preferential terms

34 201,7 55 190,6 16 576,4 190 703,4 249 302,9 7,3 times

-  funds of legal entities 13 239,2 1 225,9 96 286,7 153 791,3 2739,0 -  4,8 times
Subtotal 438 489,0 655 361,0 1 528 645,9 899 681,8 861 915,0 96,6
Note -  based on data from the official website of the Ministry of statistics of the Republic of Kazakhstan for the relevant years

Table 5 -  SWOT analysis of innovative activity of second-tier banks 
in financing the real sector of the economy of Kazakhstan

Strength Weakness
-  decrease in the total amount of generated provisions and the 
share of generated provisions in loans;
-  increase in internal R & d costs;
-  significant increase in Bank lending to innovations.

-  weak credit potential of the banking sector;
-  decrease in the growth rate of the loan portfolio of 
commercial banks;
-  low diversification of the loan portfolio of commercial 
banks;
-  low share of Bank lending in financing fixed capital 
investments
-  weak development of long-term lending.

Opportunities Threats
-  increased funding for private sector innovation will 
contribute to the renewal of fixed capital;
-  attracting foreign investment for the development of 
innovative activities;
-  improving state support for innovation activities;
-  creation of a new financial supervision authority to 
strengthen control and development of financial activities.

-  tightening of state regulation of the banking sector, 
reducing the number of commercial banks;
-  macroeconomic instability, increased risks;
-  depreciation and reduction of fixed capital financing in the 
direction of increasing current assets:
-  unavailability and lack of information on innovative 
projects in Kazakhstan.

N o t e -  compiled by the authors

Insufficient financing of innovations by the banking sector, which is due to m any external and 
internal factors, nam ely devaluation processes, instability of the national currency and dependence on the 
growth of world energy prices, funding deficit, increase in the share of non-performing loans, high level of 
external obligations, and m any other economic and political factors.

One o f  the peculiarities o f  banks is that it operates at 80-90 % at the expense o f  borrowed funds [7]. 
The need for a cost system in a bank is indeed greater than in any other business, due to the narrow margin 
of profit from the gross am ount processed in the banking sector, as well as the num ber and variety of 
services provided by banks to its customers and the public w ithout remuneration [8]. Low share o f Bank 
lending in financing investments in fixed assets, which is about 5-6 %. Mainly, enterprises use their own 
funds, the share o f  which in the total investm ent volume has also increased to 58 % by the end o f  2018. At 
the same time, the share o f  annual state subsidies fluctuates at the same level -  about 18-22 %. The share 
of investments abroad reaches 50-60 %.

Analysis of the structure of credit use over the past 10 years shows that more than half of borrowings 
are spent on working capital replenishment, which at best indicates the expansion of business, at worst, the 
refinancing o f  existing problem loans. The share o f borrowings for the purchase o f  fixed assets decreased 
from 6 % in 2007 to 3 % in 2018. Based on industry reviews, in a num ber o f  industrial sectors,
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depreciation o f  fixed assets is quite high, so it is assumed that the update is either carried out untimely, or 
at the expense of enterprises ' own funds.

Thus, it can be noted that the main sources of innovation financing in Kazakhstan are still their own 
sources -  46.07 %, other funds -  43.4 %. In the structure o f  other funds , Bank funds account for 98.4 %. 
A t the same time, the main directions of financing innovations and projects by banks are not disclosed.

The main and m ost important problem identified during the analysis was the lack of information 
about which projects in the field of innovation were funded, and m ost importantly, what results they 
brought. There is an unavailability or closeness of information for interested parties, whether they are 
investors, citizens, or applicants.

Ж. Г^сманова, A. ^ р м а н а л и н а , К. Ермекова

Казтугынуодагы Караганды экономикальщ университет^ Казакстан

ЦАЗАЦСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ НЬЩ  НАЦТЫ СЕКТОРЫНДАГЫ ИННОВАЦИЯЛАРГА 
Б АНКТТК НЕСИЕ БЕРУ: ЗАМАНАУИ YРДIСТЕР МЕН МЭСЕЛЕЛЕР

Аннотация. Б^л макалада Казахстан Республикасында банктiк несие беру нарыгын дамыту мэселелерi 
карастырылады. Банктiк несиелеудiн рел1 мен манызы ашылады.

Ел экономикасындагы банк секторынын рeлi туралы айта келе, республиканыц ЖI0-дегi банк несиелерi 
Yлесiнiн тeмендегенiн атап ету кажет. Б^л темендеу девальвациялык YPДiстерге, корландыру тапшылыгына, 
ж^мыс iстемейтiн несиелердiн ^лтаюына, сырткы мiндеттемелерге жэне баска да бiркатар экономикалык 
жэне саяси жагдайларга катысты кептеген сырткы жэне ш ш  факторлармен байланысты. Несиелiк коржын- 
ныц Yлесiн тeмендетудiн сапалы кeрсеткiштерiне элаз эртараптандыруды жэне экономикага тенгерiлмеген 
несие берудi жащызуга болады.

Казакстан Республикасыныц ЖI0-нiн казiргi жай-кYЙi мен келемш багалау жэне банк несиелерiнiн 
Ж10-ге катынасын аныктау жYргiзiлдi; 1Ж0 жыл сайын ^лгайган кезде, ЕДБ несиелершщ катынасы 10 жыл 
iшiнде шамалы тeмендегенiн кeрсеттi. Экономиканын накты секторында банк несиелерiнiн катынасы да 
темендейдг 0неркэсiптiк секторда берiлген несие кeлемi циклдык YPДiске ие, б^л ретте eндеу енеркэсь 
бiндегi берiлген несие коржынынын к¥рылымы эртYрлi жылдары езгерд^б^л эртYрлi экономикалык рефор- 
маларды юке асыру салдарынан салалык к¥рылымнын елеул1 eзгерiстерiмен байланысты. Казакстандагы 
экономиканын накты секторын коммерциялык банктердiн несиелендiруiнiн казiргi жай-кYЙi мен даму серпiнi 
талданады. Коммерциялык банктердiн несие коржынынын к¥рылымы экономикалык кызмет тYрлерi, 
мерзiмдерi белш анде талданады.

Б^дан баска, несие коржынынын валюталар, кредиттер мерзiмдерi жэне тYрлерi бойынша багасы 
берiледi. Казакстан экономикасынын секторлары бeлiнiсiнде несие корына талдау жYргiзiледi, онын рел1 мен 
манызы айкындала отырып, экономиканын эрбiр секторынын Yлес салмагы аныкталады.

Жалпы алганда, занды т^лгаларга берiлетiн несиелердiн темендегенш, ал жеке т^лгаларга берiлетiн 
несиелердщ, керiсiнше, ^лгайганын атап етуге болады, б^л несиелiк нарык к¥рылымынын езгеруш, белшек 
несиелендiрудiн пайдасын тагы да дэлелдейда.

Валюта бeлiнiсiнде ^лттык валютада несие берудiн eсуi байкалады, несие беру мерзiмдерi бeлiнiсiнде 
^зак мерзiмге берiлетiн несиелер ^лгайды. Талдау барысында ^зак мерзiмдi несиелердiн ^лгаюынын непзп 
себептерi т^ргын YЙ к¥рылысы саласындагы жYргiзiлiп жаткан мемлекеттiк саясат, ЭКСП0-2017 салдары 
жэне оган iлеспе багдарламалар мен Казакстанга инвестициялар тарту женшдеп жобалармен байланысты 
екенi аныкталды.

Несие коржынынын сапасы т^ргысынан, онын к¥рылымын багалау жYргiзiледi, калыптастырылган 
провизиялардын Yлесi мен мэнi аныкталады. Пайыздык ставкалардын несиелер к¥нына эсерiн талдау 
максатында, несиелердiн тYрлерi бойынша орташа елшенген ставкаларды багалау жYргiзiледi.

Агымдагы кезенде шогырлану нYктесiнен салалык бел1кте несиелж коржынды карай отырып, эконо­
мика салаларына несие беру к¥рылымындагы нег^рлым мацызды Yлестi баска салаларга, саудага, енеркэ- 
сiпке жэне к¥рылыска бершген карыздар алады деген корытынды жасауга болады. Бeлiнген салаларды 
несиелендiрудiн жогары шогырлануы барынша жогары табыстылыкпен жэне т^рактылыкпен тYсiндiрiледi. 
Yлес салмагына келетш болсак, экономика салалары бойынша кредиттердщ к¥рылымы eзгердi. Шаруашы- 
лыктын баска салаларына кредит берудщ ^лгаюы есебшен к¥рылыста, саудада жэне байланыс саласында 
кредиттердiн Yлес салмагы тeмендедi. Эрине, б^л «Бизнестщ жол картасы-2020», «0нiрлердi дамыту 
багдарламасы» жэне т.б. мемлекетпк багдарламаларды iске асырумен байланысты.
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Инновация саласындагы цызметп дамыту мен несиелендiрудегi коммерциялыц банктердiн рeлi мен 
багасы берiледi. Инновациялыц цызмет келесi керсетк1штер бойынша царастырылады: облыстар бойынша 
FЗТКЖ-Fа iшкi шыгындар; цызмет секторлары бойынша ц^рылымдарды талдау; КР кэсшорындарынын 
инновациялыц белсендiлiгiнiн денгейi, сондай-ац енiрлер белiнiсiнде; КР ендiрiлген инновацияльщ енiмнiн 
келемi жэне КР ещрлерi белiнiсiнде; процесс инновациялары мен ешм инновациясына шыгындар.

Зерттеулер мен эзiрлемелерге арналган iшкi шыгындардын ц^рылымын царастыра отырып, шыгыстар- 
дын ^лтаю YPДiсiн байцауга болады. FЗТКЖ-Fа iшкi шыгындардын ^лгаюыныц т^рацты YPДiсi байцалып 
отыр. 0нiрлiк белiнiсте, сондай-ац басца елдердщ меншiк Yлесi Казацстан Республикасындагы жеке 
сектордын Yлесiне цатысты цатты артта цалганын керсететiн экономика секторлары бойынша инновациялар 
ц^рылымына талдау жYргiзiледi. Екiншi денгейдегi банктердiн кредит беру Yлесiн аныцтай отырып, иннова- 
циялыц цызметп царжыландыру кездерiне бага берiледi. Банкпк несиелендiрудiн кешендi талдауын жYргiзу 
негiзiнде инновацияларды банктiк царжыландырудын кYштi жэне элаз жацтарын, сондай-ац негiзгi 
проблемаларды, мYмкiндiктер мен цауiптердi аныцтай отырып, SWOT-талдау жасалды.

ТYЙiн сездер: банк, коммерциялыц банктер, несие, екiншi денгейдеп банктер, несие беру, банктiк несие 
беру, несиелж цоржын, инновациялар, инновацияларды царжыландыру.

Ж. Гусманова, А. Курманалина, К. Ермекова

Карагандинский экономический университет Казпотребсоюза, Казахстан

БАНКОВСКОЕ КРЕДИТОВАНИЕ ИННОВАЦИЙ В РЕАЛЬНОМ  СЕКТОРЕ 
РЕСПУБЛ И К И КАЗАХСТАН: СОВРЕМЕННЫЕ ТЕНДЕНЦИИ И ПРОБЛЕМ Ы

Аннотация. В данной статье рассматриваются вопросы развития рынка банковского кредитования в 
Республике Казахстан. Раскрывается роль и значения банковского кредитования.

Г оворя о роли банковского сектора в экономике страны, необходимо отметить снижение доли кредитов 
банков в ВВП республики. Данное снижение связано со многими внешними и внутренними факторами, к 
которым можно отнести девальвационные процессы, дефицит фондирования, увеличение неработающих 
кредитов, внешние обязательства и многие другие, экономические и политические факторы. К качественным 
показателям снижения доли кредитного портфеля можно отнести слабую диверсификацию и несбалансиро­
ванное кредитование экономики.

Проводится оценка современного состояния и объема ВВП Республики Казахстан и отношение креди­
тов банков к ВВП, которое показало , что при ежегодном увеличении ВВП, отношение кредитов БВУ за 10 
лет незначительно снижается. Отношение кредитов банков в реальном секторе экономики также снижается. 
Объем выданных ссуд в промышленном секторе имеет циклическую тенденцию, при этом структура 
портфеля выданных ссуд в обрабатывающей промышленности изменялась в разные годы разнонаправлено, 
что связано с существенными изменениями отраслевой структуры вследствие реализации различных эконо­
мических реформ. Проводится анализ современного состояния и динамика развития кредитования коммер­
ческими банками реального сектора экономики в Казахстане. Анализируется структура ссудного портфеля 
коммерческих банков в разрезе сроков, видов экономической деятельности.

Кроме того, дается оценка ссудного портфеля в разрезе валют, сроков и видов кредитов. Проводится 
анализ ссудного портфеля в разрезе секторов экономики Казахстана, определяется удельный вес каждого 
сектора экономики с выявлением его роли и значения.

Можно отметить, что в целом, кредиты, выдаваемые юридическим лицам, снизились, а кредиты физи­
ческим лицам наоборот, увеличились, что, несомненно, еще раз доказывает изменение структуры кредитного 
рынка в пользу розничного кредитования.

В разрезе валют, наблюдается рост кредитования в национальной валюте, в разрезе сроков кредитования 
увеличились кредиты, выдаваемые на длительный срок. В ходе анализа выявлено, что основными причинами 
увеличения долгосрочных кредитов является проводимая государственная политика в области жилищного 
строительства, последствия ЭКСПО-2017 и сопутствующие ей программы и проекты по привлечению 
инвестиций в Казахстан.

С позиции качества ссудного портфеля проводится оценка его структуры, выявляется доля и значение 
сформированных провизий. С целью анализа влияния процентных ставок на стоимость кредитов проводится 
оценка средневзвешенных ставок в разрезе видов кредитов.

Рассматривая кредитный портфель в отраслевой разбивке с точки концентрации за текущий период, 
можно сделать вывод, что наиболее значительную долю в структуре кредитования отраслей экономики 
занимают займы, выданные в другие отрасли, торговли, промышленности и строительство. Столь высокая
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концентрация кредитования выделенных отраслей объясняется достаточно высокой доходностью по ним и 
стабильностью. Что касается удельного веса, то структура кредитов в разрезе отраслей экономики изме­
нилась. Удельный вес кредитов снизилась в строительстве, торговле и отрасли связи за счет увеличения 
кредитования других отраслей хозяйства. Несомненно, это связано с реализацией государственных программ 
«Дорожная карта бизнеса-2020», «Программа развития регионов» и т.д.

Дается оценка и роль коммерческих банков в развитии и кредитовании деятельности в сфере инноваций. 
Инновационная деятельность рассматривается по следующим показателям: внутренние затраты на НИОКР 
по областям; анализ структуры по секторам деятельности; уровень инновационной активности предприятий 
РК, а также в разрезе регионов; объем произведенной инновационной продукции РК и в разрезе регионов 
РК; затраты на процессные инновации и на продуктовые инновации.

Рассматривая структуру внутренних затрат на исследования и разработки, можно заметить тенденцию 
увеличения расходов. Отмечена заметная устойчивая тенденция к увеличению внутренних затрат на НИОКР. 
Проводится анализ структуры инноваций в региональном разрезе, а также по секторам экономики, который 
показал, что доля собственности других стран сильно отстает по отношению к доле частного сектора в 
Республике Казахстан. Дается оценка источников финансирования инновационной деятельности, с 
выявлением доли кредитования банками второго уровня. На основе проведения комплексного анализа 
банковского кредитования был составлен SWOT-анализ с выявлением сильных и слабых сторон банковского 
финансирования инноваций, а также основных проблем, возможностей и угроз.

Ключевые слова: банк, коммерческие банки, кредит, банки второго уровня кредитование, банковское 
кредитование, ссудный портфель, инновации, финансирование инноваций.
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